

Дорогие читатели!

В течение практически двух лет мы наблюдаем так называемые волны распространения новой коронавирусной инфекции (COVID-19), вызванной коронавирусом тяжёлого острого респираторного синдрома – 2 (SARS-CoV-2). 11 ноября 2021 г. вирусологи из ЮАР выявили новый штамм коронавируса под названием В.1.1.529. О первых случаях заражения стало известно 24 ноября 2021 г. Помимо граждан ЮАР, новым вариантом заразились несколько человек в Ботсване и Гонконге. Позже новости об обнаружении очередного варианта возбудителя COVID-19 появились в Израиле, Бельгии, Германии и Чехии. В настоящее время количество зараженных исчисляется десятками.

По информации, полученной в общедоступных источниках, генетик из Университетского колледжа в Лондоне Франсуа Баллу предположил, что В.1.1.529 может лучше уклоняться от антител, чем дельта-вариант, который является самым распространенным типом в мире. А глава Всемирной медицинской ассоциации (WMA) Франк Ульрих Монтгомери сравнил опасность нового штамма с Эболой.

26 ноября 2021 г. Всемирная организация здравоохранения (ВОЗ) созвала экстренное заседание, по итогам которого было принято решение включить новый штамм в группу вариантов, вызывающих обеспокоенность. Эксперты организации назвали этот тип коронавируса греческой буквой «омикрон» (О).

По версии специалистов, новая разновидность коронавируса может угрожать всем странам. Поэтому ВОЗ призвала все государства уделить большее внимание изучению нового варианта коронавируса.

Dear readers!

For almost two years, we have been observing the so-called waves of the spread of a new coronavirus infection (COVID-19) caused by the severe acute respiratory syndrome – 2 coronavirus (SARS-CoV-2). On November 11, 2021, virologists from South Africa identified a new strain of coronavirus called B.1.1.529. The first cases of infection became known on November 24, 2021. In addition to South African citizens, several people in Botswana and Hong Kong have become infected with the new variant. Later, news about the discovery of another variant of the COVID-19 pathogen appeared in Israel, Belgium, Germany and the Czech Republic. Currently, the number of infected is estimated in the tens.

According to information obtained in publicly available sources, a geneticist from University College in London, Francois Ballou, suggested that B.1.1.529 can evade antibodies better than the delta variant, which is the most common type in the world. And the head of the World Medical Association (WMA), Frank Ulrich Montgomery, compared the danger of the new strain with Ebola.

November 26, 2021 The World Health Organization (WHO) convened an emergency meeting, following which it was decided to include the new strain in the group of options of concern. Experts of the organization called this type of coronavirus the Greek letter omicron (O).

According to experts, a new type of coronavirus can threaten all countries. Therefore, WHO called on all the states to pay more attention to the study of a new variant of the coronavirus.

Даже в этих реалиях ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта Минтруда России по-прежнему сохраняет свои лидерские позиции в разработке новых восстановительно-реабилитационных технологий и реабилитационных программ.

В Послании Президента Российской Федерации Федеральному Собранию в 2021 г. определён приоритет в социальной сфере ценностей семьи и детей, ликвидации бедности, повышения уровня занятости граждан, снижения бремени финансовой нагрузки на граждан и государство. Цифровая и функциональная трансформация социальной сферы, повышение адресности и эффективности предоставления мер социальной поддержки на федеральном, региональном и муниципальном уровнях, использование электронного сертификата при приобретении отдельных видов товаров, работ, услуг, включая технические средства реабилитации, и другие государственные системные мероприятия способствуют повышению качества жизни граждан.

Реабилитация населения, в том числе лиц с инвалидностью, как важнейшее направление государственной политики, приобретает не только концептуальные, но и законодательные основы. Принятие Концепции развития в Российской Федерации системы комплексной реабилитации и абилитации лиц с инвалидностью, в том числе детей с инвалидностью, на период до 2025 г. (проект) и разработка законопроекта Российской Федерации «О внесении изменений в отдельные законодательные акты Российской Федерации по вопросам комплексной реабилитации и абилитации инвалидов» является важнейшим этапом не только в реформировании системы комплексной реабилитации и абилитации инвалидов, но и способствует повышению уровня жизни, качества адаптации и интеграции лиц с инвалидностью в общество.

В рамках работы по совершенствованию системы комплексной реабилитации и абилитации инвалидов и детей-инвалидов, включая раннюю помощь детям и их семьям и сопровождаемое проживание инвалидов, в ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта создан и успешно функционирует Методический и методологический федеральный центр по ранней помощи и сопровождению (далее — Методический центр).

В рамках деятельности Методического центра была подготовлена и направлена на согласование в Минтруд России программа информационного семинара «Ранняя помощь детям и их семьям: актуальное состояние, проблемы и перспективы». Всего проведено шесть информационных семинаров, в которых приняли участие (в соответствии

Even in these realities, the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation continues to maintain its leadership position in the development of new rehabilitation technologies and rehabilitation programs.

In the Message of the President of the Russian Federation to the Federal Assembly in 2021, the priority in the social sphere of the values of family and children, the elimination of poverty, increasing the level of employment of citizens, reducing of financial burden on citizens and the state is defined. Digital and functional transformation of the social sphere, increasing the targeting and effectiveness of the provision of social support measures at the federal, regional and municipal levels, the use of an electronic certificate for the purchase of certain types of goods, works, services, including technical means of rehabilitation, and other state system measures contribute to improving the quality of life of citizens.

Rehabilitation of the population, including persons with disabilities, as the most important direction of state policy, acquires not only conceptual, but also legislative foundations. Adoption of the Concept of Development in the Russian Federation of a System of Comprehensive Rehabilitation and Habilitation of Persons with Disabilities, Including Children with Disabilities, for the Period up to 2025 (draft) and development of the draft law of the Russian Federation "On Amendments to Certain Legislative Acts of the Russian Federation on Complex Rehabilitation and Habilitation of Persons with Disabilities" is an important stage not only in reforming the system of complex rehabilitation and habilitation of persons with disabilities, but also contributes to improving the standard of living, the quality of adaptation and integration of persons with disabilities into society.

As part of the work to improve the system of comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people and children with disabilities, including early assistance to children and their families and assisted living of disabled people, a Methodical and Methodological Federal Center for Early Assistance and Support (hereinafter referred to as the Methodological Center) has been established and is successfully functioning at the Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n. a. G.A. Albrecht of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation.

As part of the activities of the Methodical Center, the program of the information seminar "Early Assistance to Children and Their Families: Current State, Problems and Prospects" was prepared and sent for approval to the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation. In total, six informational seminars were held, which were

с количеством подключений) не менее 642 слушателей из 58 субъектов Российской Федерации. От экспертного научного сообщества и представителей органов исполнительной власти субъектов Российской Федерации (Республики Карелия, Республики Саха (Якутия), Тюменской области, Краснодарского края, Республики Мордовия, Ярославской области, Алтайского края, Республики Башкортостан) были получены положительные оценки лекций, презентаций, а также ответов лектора на вопросы обучающихся.

В рамках «Третьей недели осведомлённости о ранней помощи» специалисты Методического центра 19.10.2021 приняли активное участие в межведомственном круглом столе с представителями исполнительных органов государственной власти и специалистами по ранней помощи Кировской области. Были конструктивно обсуждены новые направления развития отрасли, теоретические и практические аспекты ранней помощи детям и их семьям, а также вопросы межведомственного взаимодействия и обмена опытом.

Мы с надеждой смотрим в будущее и всегда готовы сотрудничать со всей заинтересованной аудиторией для организации межведомственного и междисциплинарного взаимодействия, обмена передовым опытом, внедрения инновационных реабилитационных технологий и решения актуальных проблем.

С уважением, главный редактор журнала, Заслуженный деятель науки Российской Федерации, доктор медицинских наук, профессор, генеральный директор ФГБУ ФНЦРИ им. Г.А. Альбрехта Минтруда России Г.Н. Пономаренко

attended (according to the number of connections) by at least 642 listeners from 58 subjects of the Russian Federation. The expert scientific community and representatives of the executive authorities of the subjects of the Russian Federation (Republic of Karelia, Republic of Sakha (Yakutia), Tyumen Region, Krasnodar Territory, Republic of Mordovia, Yaroslavl Region, Altai Territory, Republic of Bashkortostan) received positive assessments of lectures, presentations, as well as the lecturer's answers to students' questions.

Within the framework of the Third Week of Awareness About Early Care, specialists of the Methodological Center on 19.10.2021 took an active part in an interdepartmental round table with representatives of executive bodies of state power and specialists in early care of the Kirov Region. New directions of the industry development, theoretical and practical aspects of early assistance to children and their families, as well as issues of interdepartmental interaction and exchange of experience were constructively discussed.

We look forward to the future with hope and are always ready to co-operate with all interested audiences to organize interdepartmental and interdisciplinary interaction, exchange best practices, introduce innovative rehabilitation technologies and solve urgent problems.

Sincerely,
Editor-in-Chief of the journal,
Honored Scientist of the Russian Federation,
Grand PhD in Medical sciences, Professor,
General Director of the Federal State Budgetary
Institution "Federal Scientific Centre
of Rehabilitation of the Disabled n. a. G.A. Albrecht"
of the Ministry of Labour and Social Protection
of the Russian Federation,
G. N. Ponomarenko